
П   О   Д   С   Е   Т   Н   И   К 

(ПОДЕЛА ИМЕНИЦА ПО ЗНАЧЕЊУ) 

 

 Као речи којима човек означава бића, предмете, појаве и неке невидљиве и 

неопипљиве појаве, именице се могу поделити у неколико врста. Такву поделу омогућује 

њихово специфично (посебно) значење.  

  

ЗАЈЕДНИЧКЕ 

ИМЕНИЦЕ 

- Означавају имена бића, предмета и појава са заједничким 

особинама: ђак, пас, риба, кућа, град, ауто, зид, оловка... 

- Имају оба броја (једнину и множину). 

- Пишу се малим словом.  

ВЛАСТИТЕ 

ИМЕНИЦЕ 

- То су посебна имена бића, предмета или географских 

појмова: Србија, Нишава, Стара планина, Јанко, Милица... 

- Немају множину. (Множина је дозвољена само у изузетним 

случајевима: три Мораве, две Америке, наши Милоши...). 

- Пишу се великим словом. 

ЗБИРНЕ ИМЕНИЦЕ - Означавају већи број, мноштво бића или предмета који се 

налазе у збиру: деца, господа, браћа, лишће, прстење, 

јагњад, телад... 

- Немају множину. Оне својим обликом једнине означавају 

множину. 

- Пишу се малим словом. 

ГРАДИВНЕ 

ИМЕНИЦЕ 

- Означавају неку материју, грађу. Истим обликом означавају и 

најмању и највећу количину неке материје: вода (кап и у 

мору), песак (зрно и на плажи), уље, шећер, брашно, сок... 

- Немају множину. (Осим изузетно, када се подразумева 

различито порекло: млека – шабачко, београдско, нишко...; 

шећери – млечни, воћни...; пескови – моравски, дунавски...). 

- Пишу се малим словом.  

АПСТРАКТНЕ 

(МИСАОНЕ) 

ИМЕНИЦЕ 

-    Означавају нешто што је неопипљиво, што не видимо; нешто 

што свако од нас замишља: срећа, љубав, пријатељство, 

слобода, лепота... 

- Имају множину. 

- Пишу се малим словом. 

ГЛАГОЛСКЕ 

ИМЕНИЦЕ 

- Постале су од глагола и значе исто што и глаголи, али се 

мењају по падежима за разлику од глагола који се мењају по 

временима или лицима: певање, шетња, пловидба, женидба, 

вожња, пливање... 

- Имају множину. 

- Пишу се малим словом. 

БРОЈНЕ ИМЕНИЦЕ - Постале су од бројева. По облику и особинама су именице, а 

означавају бројеве: стотина, хиљада, милион; петина, 

десетина; петорица, десеторица; петица, двојка, тројка; 

петак, седмак; петорка, осморка... 

- Имају множину. 

- Пишу се малим словом. 



З   А   Н   И   М   Љ   И   В   О   С   Т   И 
 

 

 

 Има неких именица које се налазе само у облику множине. Њих зовемо још 

ПЛУРАЛИЈА ТАНТУМ. 

Ове именице означавају предмете који се састоје из више делова, а чине 

јединствене, недељиве, целине: новине, панталоне, леђа, маказе, 

кола, виле (алатка), богиње (болест), недра, наочари, 

санке, уста, плућа, плећа... 

ПЛУРАЛИЈА ТАНТУМ су и неке властите именице: Карловци, 

Делнице, Добановци, Страгари, Пољане... 

 

Граматички род ових именица одређује се уз помоћ множинских облика 

показних заменица за друго лице: ТИ, ТЕ, ТА. 

 

Од њих је немогуће направити облике у једнини или би се значење драстично 

променило. То их разликује од обичних заједничких именица у облику множине. 

Бројни придеви стоје уз ПЛУРАЛИЈА ТАНТУМ именице ( двоја врата, троје 

новине...) 

 

         

 Неке именице зовемо СИНГУЛАРИЈА ТАНТУМ. То су властите 

(Марија), збирне (лишће) и градивне (вода) именице. То су именице које имају 

само једнину. 


